
Apel krvodajalcem
Krvodajalstvo v Sloveniji je že od leta

1953 prostovoljno, neplačano in anonim-
no v okviru organizatorstva RK. Zakaj
se ta prispevek prične z že tako znanimi
in skorajda obrabljenimi besedami? Zato
dragi občani in krvodajalci, ker v zad-
njem letu prihajamo do zelo različnih
interpretacij zgoraj navedenega citata.

Zvezni zakon, objavljen v Uradnem
listu SFRJ št. 60/89 2. odstavka 33. točke
namreč določa, da vsakemu krvodajalcu
na dan odvzema krvi pripadata do dva
zaporedna prosta dneva. Kaj to pomeni
za naše gospodarstvo? Pomeni, da proiz-
vodnji, torej ustvarjalni potencial, plača
vsakemu krvodajalcu 16 ur dela, ki ga ni
opravil. Istočasno pa, da tak velik izpad
proizvajalcev na vseh nivojih delovne
ustvarjalnosti za dva dneva ustvari manj
dohodka.

Res je, da je naša kri dragocena, res je,
da z njo vsakodnevno rešujemo življenja,
hkrati pa je tudi res, da se materialno to
življenje in darovano kri zanj, ne da ni-
koli primerno ovrednotiti. Zato naša Ob-
činska organizacija RKS, apelira na naše
krvodajalce, naj se še vnaprej odločajo
prostovoljno, zgolj s humanega vidika za
darovanje krvi. Tako bomo lahko poma-
gali tistim, ki našo življenjsko tekočino
potrebujejo in hkrati sebi, da naše gospo-
darstvo ne bo še vnaprej stagniralo.

Vodstvenemu kadru priporočamo, da
se v okviru možnosti, torej stabilnosti
delovne organizacije, ki je lahko zgolj
relativna, po presoji odločajo za omenje-
no zakonsko določilo, krvodajalcem pa,
da v interesu lastnega preživetja upošte-
vajo gotovo dobro pretehtano odločitev
vodstva.

Tako priporočilo naše organizacije iz-

haja iz spoznanja, izkušenj in razgovori
z zdravniki transfuziologi, da dva zapo-
redna prosta dneva nista primerna nagra-
da za humano naravnanost vas krvoda-
jalcev. Primerna pa tudi potrebna nagra-
da bi bila: oprostitev zdravstvene partici-
pacije, prednost pri sprejemu v ambulan-
te, spoštljiv odnos do krvodajalcev v bol-
nišnicah in podobno. K vsemu temu teži-
mo vsi, ki organiziramo krvodajalstvo pri
nas in zato tudi upamo, da bomo ta cilj
dosegli v bližnji prihodnosti.

Izhajamo iz dejstva, da krvodajalec
mora biti zdrav človek in kot tak zdrav-
stvo ne obremenjuje pretirano, če pa
zdravstveno uslugo potrebuje, potem je
do nje prednostno upravičen. S tem se
opravičujemo vsem tistim potencialnim
krvodajalcem, ki bi to radi bili pa iz
zdravstvenih razlogov ne morejo biti.
Upamo, da boste prav vi, najbolj razu-
meli namen tega članka.

Še enkrat bi želeli opozoriti na to, da
zakonska osnova obstaja in bi jo kot tako
morali upoštevati, ob sporazumu in pri-
merni motiviranosti krvodajalcev pa, da
neupoštevanje tega zakonskega določila
ni kršenje njegovih pravic, ampak le nje-
gova humana odločitev, da bo še vnaprej
pomagal reševati človeška življenja. To
lahko daljnoročno gledano pomeni po-
rast, ne pa upad v svetovnem merilu
najštevilnejše človeške odzivnosti naših
krvodajalcev.

Hvala vsem, ki boste to razlago zakon-
skega določila pravilno razumeli, hkrati
pa iskrene čestitke vsem našim krvoda-
jalcem ob dnevu krvodajalcev, ki je bil 4.
junija.
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